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وحیده کریمی، مریم شکرانی: روز ۱۷ مرداد اســحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری سابق، به مناسبت روز خبرنگار به دفتر روزنامه «شرق» آمد؛ دیداری که قراری برای مصاحبه 
نداشــتند، اما پای گپ و گفت که به میان آمد، درخواســت خبرنگاران روزنامه را پذیرفت  و تصمیم خود را تغییر داده و به نکات مهمی از مســائل کشور پرداخت ؛ از علت پررنگ شدن این 
روزهای کابینه حسن روحانی و پیش بینی اش از انتخابات آینده، از اینکه آیا اصلاح طلبان به در بسته خورده اند یا اصولا راهی برای خروج کشور از  شرایط موجود وجود دارد؟ آیا می شود 
مردم را دوباره پای صندوق های رأی کشــاند؟ و ... . او در ادامه نقبی زد به حوادث و شــرایط دولت حسن روحانی؛ از آبان ۹۸ و تصمیم گرانی بنزین و چرایی وارد نشدن واکسن کرونا تا 

علت ناکامی دور از انتظار کابینه روحانی در مذاکرات احیای برجام.
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سال بیستم      شماره ۴۶۲۷

 آقای جهانگیری اجازه بدهید از حواشــی سیاســی درباره   .
دولت روحانی شــروع کنیم. تحرکات اخیر کابینه روحانی این 
شــائبه را ایجاد کرده که برای انتخابات آماده می شوید؛ خبری 

هست؟
من که نمی توانم به عنوان سخنگوی آقای روحانی صحبت 
کنم، اما معمــولا رئیس جمهورها بعد از پایان دوره شــان به 
دلیل اعتمادی که مردم به آنها داشتند، تلاش می کنند ارتباط 
خــود را با مردم حفظ کنند؛ به ویــژه اینکه آرای آقای روحانی 
به خصــوص در دور دوم هم بالا بود. خــب حتما می خواهد 

ارتباطش با مردم را داشته باشد.
البته من تا الان هیچ اســتنباطی ندارم از اینکه ایشان نگاه 
برگشــت به قدرت داشــته باشــد، ولی حلقه وصل به آقای 
روحانی حزب اعتدال و توســعه اســت که خب آن یک حزب 
اســت و قاعدتا به عنوان یک حزب حتما برای انتخابات برنامه 

دارند و نمی شود گفت که آنها برنامه ندارند.
 پیش بینی شــما از انتخابات پیش رو چیست؟ فکر می کنید   .

مردم چقدر از آن استقبال می کنند؟
من فکر می کنم انتخابات پیش رو برای جمهوری اسلامی و 
برای تعیین سرنوشت حکومت اتفاق بسیار مهمی است و سه 

گروه در این انتخابات تعیین کننده هستند.
در رأس، حاکمیت اســت و اگر حاکمیت به این باور برسد 
که حرف مــردم، حرف اصلی اســت و انتخابات حق کلیدی 
مردم اســت و مردم حق دارند درباره سرنوشــت خودشــان 
تصمیم گیری کننــد، می تواند با فراهم کردن بســترهای لازم، 
انتخاباتی باشــکوه و رقابتی شــکل دهد و مشــارکت بالایی 
داشــته باشــد. ضلع و رأس دیگر انتخابات، احزاب هستند که 
نباید از نقش خودشان غفلت کنند و این طور نباشد که بگویند 
در مقطعــی که ما می دانیم مردم به ما رو می کنند، می آییم و 
فعال می شــویم و در مقطعی که می دانیم مردم به انتخابات 
اقبالی نشــان نمی  دهند، ما هم کنار می کشــیم. خب این کار 
حزبی نیست، اما گویا رفتار احزاب ما چندان با کار حزبی سازگار 
نیســت. ضلع دیگر این مثلث، مردم هستند و باید بپذیریم که 
در شرایط بســیار دشواری قرار دارند و درصد جمعیتی که زیر 
خــط فقر قرار گرفته اند خیلی بالاســت و این مســئله اصلا با 
موازین و آرمان های جمهوری اسلامی و توانمندی های کشور 
سازگار نیســت. امروز من شعاری از بازنشستگان دیدم که «ما 
می گوییم حقوق مان کم اســت و آنها نان را گران می کنند!»؛ 
این هشــداری از بطن و اعماق جامعه است که سفره هایشان 
کوچک تر از همیشــه شده است. نمی شــود همیشه به مردم 
بگوییم مقاومت بکنید و فشــارها را تحمل کنید یا جامعه به 
نقطه ای برســد که یک دختر برای رفتن به ورزشــگاه خود را 
آتش بزند. انتخابات جایی است که این مطالبات باید منعکس 
و نمایندگی شود. باید دید در این شرایط مردم چقدر می توانند 

دوباره اعتماد کنند و پای صندوق های رأی برگردند؟
 به نظرتان مردم پای صندوق های رأی برمی گردند؟  .

بستگی به شرایط دارد. ممکن است یک واکنش مردم این 
باشد که یأس و سرخوردگی به حدی رسیده باشد که فکر کنند 
هیچ کاری نمی شــود کرد و شرکت در انتخابات بی فایده است 
یا تصور کنند برای تغییر وضع موجود باید در انتخابات شرکت 
کنند و نگذارند کشــور بیش از این خسارت ببیند. اما حاکمیت 
بداند که باید در پیشــگاه تاریخ به ملت ایران پاســخ گو باشد. 
حتی اگر الان کسی از آنها توضیح نخواهد، بالاخره روزی ملت 

ایران از آنها توضیح خواهد خواست.
 در ادبیات سیاســی مســئولان کشــور، مردم چه کسانی   .

هستند؟  طیفی که شبیه آنها فکر می کنند؟ یا کسانی که تفکرات 
دیگری دارند هم جزء مردم به حساب می آیند؟

از ابتدای انقلاب قرار بود مردم همه کاره انقلاب باشند؛ هم 
در متون دینی ما این هســت و هم امام در سخنرانی شــان به 
صراحت می گویند که ما شــرعا اجــازه نداریم چیزی برخلاف 
نظــر اکثریت اعمال کنیم و حتی اگــر ما صد درصد موردی را 
درســت بدانیم و مردم نظری را داشته باشــند و ما فکر کنیم 
این نظر خلاف مصلحت آنها ست، باز هم ما شرعا حق نداریم 
جلوی نظر اکثریت بایســتیم و باید اجازه دهیم به نظر اکثریت 
عمل شــود. به جز این، مــردم در قانون اساســی یعنی همه 
ملت ایران. حالا اینکه فردی در یک گوشــه کشــور بیاید برای 
خودش مردم را طــور دیگری تعریف کند، آن تعریف خودش 
اســت. در تشــکیل نهادهای حکومتی فرض بر این است که 
جوهــره مجلس بر آمــده از نمایندگان مردم اســت؛ یعنی ما 
دیگــر نمی توانیــم برای این اســتثنا بگذاریم. بلــه، انتخابات 
برگزار می شود، یک عده در انتخابات شرکت می کنند و عده ای 
هم از این حق قانونی خود اســتفاده نمی کنند. اینکه بخشــی 
از جامعــه کاندیدای مدنظر خود را در میــان نامزدهای تأیید 
صلاحیت شده نمی بینند یا اشکالات دیگری می بینند، واقعیتی 
است که به عنوان اشــکالات جدی در سیستم وجود دارد؛ اما 
معتقــدم مردم می تواننــد بازی هایی را که برایشــان طراحی 
شده، به هم بزنند. در سال ۷۶ همه فکر می کردند که طراحی 
طوری انجام شــده که فرد دیگری رئیس جمهور بشــود، ولی 
مردم آمدنــد و با رأی های خود نتیجه را بر خلاف پیش بینی ها 
رقم زدند. در سال ۹۲ هم شاهد بودیم که هاشمی رفسنجانی 
را رد صلاحیت کردند که نتیجه دیگری از انتخابات بگیرند؛ اما 
مردم آمدند بازی را به هم زدند و کار دیگری کردند. در ســال 
۹۶ هــم به نظر من همین بــود. بنابراین از نظر اداره حکومت 
تعریف مردم نهایتا این می شــود کــه رئیس جمهور و نماینده 

مجلس و سایرین، منتخب مردم هستند.
 شما می گویید اصلاح طلبان در مقاطعی از انتخابات، بازی را   .

به نفع خواسته اکثریت برهم زده اند. آیا فکر می کنید اصلاحات 
هنوز میان مردم پایگاه دارد و به بن بست نرسیده است؟

من فکر می کنم قانون اساســی راهکار خروج از بن بســت 
را پیش بینی کرده اســت و اصل ۵۹ قانون اساســی به مردم 
ایــران این حق را داده که در موضوعات مهم بتوانند رفراندوم 
داشــته باشــند و نظر خودشــان را مســتقیم و بدون دخالت 
مجلس بگویند. بنابراین با توجه به قانون اساســی، بن بســتی 
وجــود ندارد. بااین حال، اینکه اصلاحات با یک مشــکل جدی 
روبه رو شده اســت، من این را قبول دارم؛ اما اینکه اصلاحات 
در مقابل این مشکلات باید عقب نشینی کند و کنار برود، این را 
قبول ندارم و نقش کنشــگران سیاسی و سیاست مداران را در 
خروج از بن بست  نباید نادیده بگیریم. اصلا سیاست مدار برای 
چیست؟ سیاست مدار برای این است که بن بست شکنی کند و 
اگر راهی را بستند، راهکاری برای عبور پیدا کند. یعنی این طور 
نیست که به محض اینکه راه را بستند، ما هم دست هایمان را 
بلند کنیم و بگوییم راه ها بســته شده و دیگر برویم در خانه و 
بنشینیم. من فکر می کنم اگر واقعا دلسوزان کشور همت کنند، 
برای چنین شــرایطی هم راه پیدا شدنی است و این طور نیست 
که ما بگوییــم رئیس جمهور را هم انتخــاب کنیم نمی تواند 
کاری کند! واقعــا فرقی بین آقای احمدی نژاد و خاتمی یا بین 
آقای رئیســی و آقای روحانی نیســت؟! مگر روحانی با همین 
شرایط و با همین سیســتم به برجام نرسید؟ مگر محمدجواد 
ظریف، روزها و هفته ها با وزیر خارجه آمریکا گفت وگو نکرد؟ 
من فکر می کنم بن بســت هرچقدر هم که ســخت باشد، اگر 
نیروهای اصلی و متخصص کشــور باشند، می توانند راه را باز 

کنند.
 هنوز به احیای برجام امید دارید؟  .

وضعیت سیاست خارجی بد اســت و بالاخره باید اصلاح 
شود. از اول گفته می شد که تحریم باید زمان دار باشد و تحریم 
نمی توانــد بی انتها باشــد. هیچ گروهــی نمی تواند بگوید که 
تحریم باید بی انتها باشــد؛ حتی همین  گروه هایی که به صدر 
اســلام اشاره دارند و از شــعب ابی طالب می گویند نیز اذعان 
دارند که رهبری شــعب ابی طالب با پیغمبر خداســت که به 
خدا اتصال دارد و مســتقیم از آســمان فرمان می گیرد و دوره  
حصر و انزوا یک دوره محدود اســت. در آخر پیغمبر خدا هم 
بــه خدا می گوید کــه دیگر باید راهی پیدا شــود و مردم توان 

تحمل حصر در شعب ابی طالب را ندارند.
از دوره ای که ترامپ دیوانه تحریم های دور دوم را شــروع 
کــرد، من همواره می گفتم که اگر این دوره یک دوره دوســاله  
باشــد، می شــود با تدبیــر طوری کشــور را مدیریــت کرد که 
تحریم ها نتیجه ندهند . در نهایت هم دیدیم طوری عمل شــد 
که در پایان این دو ســال حتی نزدیکان ترامپ اعلام کردند که 
فشار حداکثری شکست خورده اســت. اگر کسی ادعا می کند 
کــه من با تحریم می توانم کشــور را اداره کنــم، حداقل بیاید 
کارنامه ای روی میز بگــذارد و  بگوید من بدون تحریم اینجا را 

خوب اداره کرده ام.
وقتــی کســی در کارنامه اش یــک مدیریت موفــق ندارد، 
چگونه بایــد به او اعتماد کرد کــه کار بزرگ تری انجام دهد؟ 
چگونه برخــی مدعی می شــوند می توانند با وجــود تحریم 
مشــکلات را حل کننــد؟ نتیجه این نوع مدیریت، فشــارهایی 

است که بر دوش مردم است.
  گاهی مسئولان دولت روحانی با کابینه رئیسی جدال لفظی   .

دارند که «دیدید اقتصاد به برجام گره می خورد؟!» چرا دولت 
دوازدهم با وجود این تأکیدات نتوانست برجام را احیا کند؟

در شهریور سال ۹۸ که آقای روحانی به سازمان ملل رفت، 
با آقای مکرون، رئیس جمهوری فرانسه، دیدار داشت و خانم 
مرکل، صدراعظم وقت آلمان که هیچ گاه در جلسات سازمان 
ملل شــرکت نمی کرد، در آن ســال و در آن برهه کوتاه در این 

نشست شرکت کرد.
آقای جانسون، نخست وزیر وقت انگلیس، به  همین  ترتیب 
و همــه این افراد بــه نیویورک آمدند، به ایــن امید که بتوانند 
جلســه ای با آقای روحانی و آقای ترامپ داشــته باشند. آنجا 
آقای روحانی گفته بود که چند نکته هست که اگر ترامپ این 

نکته ها را قبول کند، من ملاقات می کنم.
 پاسخ ترامپ چه بود؟  .

ترامپ بعضی  نکات را قبول کرده بود و بعضی را گفته بود 
بعد از جلسه با روحانی اعلام می کنم؛ اما آقای روحانی تردید 
کرد که اگر رفت و ملاقات کرد و جلسه برگزار شد و ترامپ زیر 
آن زد و قبول نکرد، در داخل کشــور با بحران مواجه می شود 

و دســتاوردی هم نداشته است. در واقع آقای روحانی ریسک 
نکرد و بعد هم ترامپ ســردار ســلیمانی را شهید کرد که در 
آن زمان دیگر هیچ کدام از سیاســیون و حتی تندترین نیروهای 

اصلاح طلب هم موافق مذاکره با ترامپ نبودند.
 چرا مذاکره کابینه روحانی با دولت بایدن به نتیجه نرسید؟  .

بایــدن برای مذاکــره با ایران تأخیر کرد. بــه نظر من بایدن 
می توانست در همان روزهای اول ورود به کاخ سفید بازگشت 
بــه برجام را اعــلام کند؛ چــون در تبلیغاتش گفتــه بود که 
می خواهــم به برجام و به پیمــان آب وهوایی پاریس برگردم. 
بایدن پس از ورود به کاخ ســفید به پیمان آب وهوایی پاریس 

برگشت، اما به برجام برنگشت.
به جز تأخیــر بایدن، مجلــس آمد قانونی را گذاشــت که 
آن قانون مجلس دســت دولت و تیــم مذاکره کننده را خیلی 
بســت. راجع به قانــون مجلــس باید در یک وقــت دیگری 
صحبــت کنیم، اما به طور خلاصه باید گفت که این قانون هم 
محدودیت هایی را آورد. با این حال باز هم آقای روحانی گفت 
که من می توانســتم اســفند ۹۹ یا فروردین ۱۴۰۰ توافق کنم؛ 
اما شــبهه ای در برخی پیش آمد که این کار ممکن اســت آثار 
انتخاباتی داشته باشــد و بهتر است که این مسئله را بگذارند 

برای بعد از انتخابات ریاست جمهوری.
نشــد؛ وگرنه هم روحانی و هم ظریــف مصمم بودند که 
بتواننــد قبل از انتخابات کار را تمــام کنند. من یادم می آید که 
در یک جلسه دولت در فروردین ۱۴۰۰ همین بحث مطرح شد؛ 
چون معمولا جلسات دولت را من اداره می کردم... این بحث 

مطرح شد که توافق عقب بیفتد.
 یعنی دولت روحانی موافق بود به خاطر انتخابات، توافق   .

عقب بیفتد؟
نه، در عمل انجام شــده قرار گرفت. ما حاضر بودیم جایی 
برویم ســند رسمی بدهیم که قرار نیست از ما کسی کاندیدای 
انتخابات ریاســت جمهوری بشــود و هیچ کــدام از ما از آقای 
ظریف گرفته تا بقیه برای انتخابات نمی آیند و بگذارند امضای 

برجام را که به مصلحت کشور بود، انجام دهیم، اما نشد.
با اینکه من بعد از انتخابات ۱۴۰۰ از سیســتم گله مند بودم، 
ولــی بعد از اینکه آقای رئیســی رأی آورد، به ملاقات ایشــان 
رفتم و گفتم آقای رئیســی! گله مندی ما از سیســتم در جای 
خودش محفوظ، شــما رئیس جمهور شدید و ما به عنوان یک 
شهروند ایرانی دلمان می خواهد شما موفق بشوید. موفقیت 
شما را هم در این می بینیم که گرهی از زندگی مردم باز بکنید. 
اگر شــما الان از من مشــورت بخواهید و بپرسید الان باید چه 
کار کنیــم، من می گویــم بگذارید برجام امضا شــود و در این 
فاصله دو ماهی که قرار است در پاستور مستقر شوید، از آقای 

روحانی بخواهید که بروند با ظریف کار برجام را تمام کنند.
 نظر رئیسی چه بود؟  .

آقای رئیسی چنین جمله ای را به زبان نیاورد، ولی استنباط 
من از صحبت او این بود که می خواهند دولت خودشان انجام 

دهد و چرا مثلا روحانی برود انجام دهد! به هر حال نشد.
 نشد یا نخواستند؟  .

تــلاش خودشــان را کردند و تا چند مرحلــه هم رفتند که 
معلوم بود به پایان کار نزدیک شــده اند. من حتی یادم می آید 
در همان سال ۱۴۰۰ دوســتی که با من ارتباط داشت ولی من 
می دانستم از من به سیســتم نزدیک تر است، به من گفت که 
اینها ۲۲ بهمن هم جشــن پیروزی انقلاب و هم جشــن برجام 
را می گیرنــد. همان مقطع نامه ای پنج یا شــش صفحه ای به 
آقای رئیســی نوشتم که حالا اگر به برجام رسیدید، بدانید چه 
فرصت هایی پیش روی شماست و چه تهدیدهایی، اما باز هم 
نشد و مسائلی مانند زمســتان سخت و... مطرح شد که برای 

یک عده شعار خوبی است و برای مردم ایران گرفتاری.
 در همان روزها فایلی صوتی از آقای ظریف منتشــر شــد   .

که از محتوای آن این گونه برداشــت می شد که امضای برجام 
آن قدرها هــم در اختیار دولت نبوده اســت. نظرتان در این 

زمینه چیست؟
نه، ببینیــد! آن فایل آقای ظریف که بحث دیگری اســت؛ 
اما درباره اینکه دولت چقدر قدرت داشــت، باید گفت که مگر 
همین دولت یازدهم نبود که برجام را امضا کرد؟ همان دولت 
و همان رئیس جمهــور و همان وزیر خارجــه دولت یازدهم 
بودند که در داخل مســئولان را قانع کردند و با طرف خارجه 
هم مذاکره کردند و به برجام رســیدند. معنایش این است که 

اگر دولت و شــخص رئیس جمهور اراده جدی داشــته باشد، 
می تواند کاری را کند که به نفع مردم است.

من فکر می کنــم ما جایی گیر می کنیم که اســتدلال قوی 
نباشد یا با لجبازی های داخلی مواجه باشیم و آن لجبازی های 

داخلی منافع ملی را به هم بزند.
 نرخ تورم در دولت روحانی دســتکاری می شد؟ آیا تحویل   .

کابینه با تورم ۶۵ درصدی صحت دارد؟
وقتی گفته می شــود آمار دستکاری می شود و آمار مراجع 
رســمی ایراد دارد و بازیچه دولت هاســت، آمار خودشان هم 
زیر ســؤال می رود. در کشــور دو مرجع آماری رســمی وجود 
دارد که یکی مرکز آمار اســت و دیگری بانک مرکزی. ما آنچه 
را که این دو دســتگاه همین الان در همیــن دولت می گویند، 
قبول می کنیم؛ چرا که از نظر ما نمی شود به آمار رسمی کشور 

خدشه وارد کرد.
اینکه هر دولتی بخواهد یک چیزی علیه دولت قبل بگوید، 
این هم طبیعی اســت. البته من فکر می کنم تا یک ســال بعد 
از دولت قبلی می شــود قصور را گــردن دولت قبل انداخت و 
این با ملاحظاتی پذیرفتنی اســت، اما از یک سال بیشتر عِرض 

خود می برند.
 البته گزارش آماری بسیاری از داده های اقتصادی از جمله   .

فروش نفت مشخص نیست... .
همین مســئله یکی از عارضه های بزرگ تحریم اســت. 
اگر یادتان باشــد، من یک موقعی مصاحبه کردم و گفتم ما 
فکــر نمی کردیم دیگر هند هم نفت از ما نخرد یا حتی چین 
حاضر نیست یک بشــکه نفت را به صورت رسمی از ایران 
بخرد. خب ما اینها را می گفتیم... الان ممکن اســت دولت 
ادعاهایی داشته باشد، اما حتما بعد از این دولت رو خواهد 
شد که شما هر بشکه نفت را چقدر فروختید؟ آقای رئیسی 
در دوره ای به من تلفن زدند و گفتند فلانی! به ما مشــورت 
بده. گفتم موضوع مشخص کنید. ایشان موضوعی مشخص 
نکردند و خواسته شــان کلی بود. بعد از آن هم آقای مخبر 
همین مطلب را تکرار کردند. من در نامه اولی که در مهرماه 
۱۴۰۰ به ایشان نوشتم، به موضوع فروش نفت اشاره کردم؛ 
چــون دغدغه ام این بــود که «بابــک زنجانی»هایی دوباره 
شــکل بگیرند. زمانی که در دوره مسئولیتم درباره این فساد 
صحبت می کردم، یکی از بــزرگان گفت این چه حرفی بود 
شــما زدید؟ گفتم من الان هم معتقد هستم بابک زنجانی 
بزرگ ترین فســاد قــرن جهان بوده اســت؛ دومیلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار پول شــوخی نیســت که یک نفر ببرد؛ مگر یک 
ریال، دو ریال اســت؟ این پول در بســیاری از کشورها خرج 
پروژه های زیرســاختی بزرگی می شــود، نــه اینکه به جیب 
یــک نفر برود. تــازه به جز نفت خام به ایــن آقا پول دلاری 
هم داده اند. بنابرایــن من برای اینکه این اتفاق هم در دوره 
خودمان نیفتد، وقتی ترامپ تحریم کرد، سعی کردم جلسه 
بگذارم و از دستگاه های نظارتی و امنیتی بخواهم به ماجرا 
ورود کنند. الان هم می گویم واقعا نفت جزء مســائل مهم 
اســت؛ هم فروش آن، هم درآمدش، هم میزان تخفیف آن، 
هم نحوه پس گرفتن پول آن. چون این شــرایط غیرشــفاف 
است، پس خطرناک اســت و هر چیزی ممکن است اتفاق 

بیفتد.
  «بابک زنجانی »ها چقدر مانع امضای برجام و عادی شدن   .

روابط ایران و جهان هستند؟
مــن قبول دارم که عده ای منافع شــان در تحریم اســت و 
در این نباید تردید داشــت؛ یعنی شــبکه ای در کشــور درست 
می شود که این شــبکه از محل تحریم منافع افسانه ای دارند. 
حالا نمی خواهم به صورت ریز وارد جزئیات این ماجرا شــوم. 
من هشت سال رئیس ســتاد مقابله با تحریم و رئیس مبارزه 
با مفاســد کشــور بودم و می دانم که این گلوگاه ها کجاست، 
اما اعتقاد دارم که امضای برجام در گرو اراده دولت اســت و 

دولت نباید برای حفظ منافع ملی از گروه هایی بترسد.
 رهبری یک بار مطلبی گفتند که اگر حتی یک ساعت زودتر 
می شود تحریم ها را لغو کرد باید از همان یک ساعت فرصت 

هم استفاده کرد، عقب انداختن لغو تحریم ها جایز نیست.
راجع به فساد امثال فساد بابک زنجانی، من معتقد هستم 
که این فســاد بــدون هماهنگی با افرادی در داخل سیســتم 
اتفاق نیفتاد. این بزرگ ترین خیانت به یک کشــور است که به 
جای آنکه نفت را شــرکت ملی نفت بفروشــد و به نهادهای 
نظارتی پاســخ گو باشــد، نفت را بدهند دســت یک فرد و یک 

شبکه بفروشند.
خیانت به این کشــور این است که شرکت ملی نفت کشور 
را مــا بی اعتبار بکنیم. آرامکوی عربســتان را ببینید چند هزار 
میلیــارد دلار فروخته شــد؟! شــرکت ملی نفــت باید چنین 

جایگاهی داشته باشد.
 بابک زنجانی کجاست؟ چرا دادگاه او علنی برگزار نشد؟  .

نمی دانم اما اعتقاد دارم که هیچ کس نباید از اینکه پرونده 
بابک زنجانی علنی رســیدگی شــود، ترس داشته باشد. من با 
همه هم مذاکــره کردم؛ از رئیس قوه قضائیــه وقت تا بقیه. 
وقت گذاشتم و در ملاقات خصوصی صحبت کردم. این از آن 
پرونده هایــی بود که باید به خاطر ملت ایران علنی رســیدگی 
می شد. از اینکه هر کسی در هر رده ای در این پرونده از او اسم 
آورده می شــد، نباید نگران می شدیم. ما باید نگران ملت ایران 
باشیم. ما اگر واقعا دلسوز ملت ایران هستیم، آنجایی که پای 
منافع مردم ایران در میان است نباید کوتاه بیاییم. اما حالا یک 
نفر نمی داند در دادگاه بابک زنجانی چه گذشته است؟ از چه 
کســی اسم برده است؟ من یک بار در آن زمان در سخنرانی ام 
اعــلام کردم کــه رفت و  آمدهای بابک زنجانی به دســتگاه ها 
به گونه ای بــود که اگر او به دســتگاهی می رفت و حتی وزیر 
یا مســئول آن دستگاه در جلسه ای بود، با شنیدن حضور بابک 

زنجانی از جلسه خارج می شد و به نزد او می رفت.
بابک زنجانی یک آدم عادی بوده اســت. چگونه این روابط 
شــکل گرفته اســت؟ باید دادگاه امثال بابــک زنجانی علنی 
برگزار شــود تا مشخص شود پشــت این فسادها چه شبکه ای 
قــرار دارد؟ الان خوشــبختانه آقــای اژه ای روی این موضوع 
خیلی تأکید دارد. اگر این اتفاق بیفتد، خیلی از این فســادها رو 

می شود و دست ها آشکار می شود.
 دولت روحانی قیمت بنزین را در آبان ۹۸ به نرخ هزارو ۵۰۰   .

و سه هزار تومان افزایش داد، اما هم اکنون صحبت از اسنادی 
اســت که نشــان می دهد بنزین با نرخ ۵۰۰ تومان به ونزوئلا، 

سوریه، لبنان و... صادر شده است. آیا این اتفاق رخ داده؟
من آن بخشــی که خودم در جریان هســتم راحت توضیح 
می دهم، چون مســئولیت داشــتم. آن بخشــی را که دیگران 
مســئولیت داشــتند باید از خودشــان ســؤال کنید. مثلا من 
مطمئن هســتم که اگر مســئولان شــرکت نفت، بنزین را یک 
ریال زیر قیمت بین المللی فروخته باشــند، سازمان بازرسی و 
آن دســتگاهی که الان ده ها پرونده برای مدیران در دســتگاه 
قضائی درســت کرده، تا حالا پرونده های متعدد دیگری برای 

مدیران درست کرده بود.
ایــن اصلا امکان ندارد و باید دید در چه مقطع زمانی بوده 
اســت؟ ضمنا باید خاطرتان باشد در ابتدای سال ۹۹ که کرونا 
همه دنیا را گرفته بود، آمریکایی ها نفت خام خودشــان را زیر 
قیمت می فروختند؛ یعنی اگر کســی نفت خام می گرفت یک 
پولــی هم به او می دادند که اینها تولیدشــان متوقف نشــود. 
اقتصاد همه کشــورها آســیب دیده بود و تقاضــا برای نفت 

خیلی کم بود.
خــود ما که الان می گوییــم در بنزین کمبــود داریم و باید 
احتمــالا برویم واردات کنیــم. ۱۲۲ میلیون لیتر که دوســتان 
دولت گزارش دادند روزانه مصــرف می کنند، در ماه های اول 
سال ۹۹ مصرف بنزین ما به حدود ۴۰ میلیون لیتر رسید. خب 
آن موقع اصلا داشــت به یک نقطه می رســید که ممکن بود 
به برخی از پالایشگاه ها بگوییم تولیدشان را متوقف کنند! این 
ممکن اســت در شرایطی باشد که قیمت جهانی پایین آمده یا 

اتفاقی افتاده باشد.
 حتی با این فرض، قیمت هر لیتر بنزین در اوج شیوع کرونا   .

به حدود ۴۰ سنت عقب نشینی داشت و در آن مقطع نرخ دلار 
آزاد در بــازار ایران حدود ۱۶ هزار تومان بــود. با دلار دولتی 
چهار هــزار و ۲۰۰ تومانی هم در نظر بگیریــم، فروش با قیمت 
لیتری ۵۰۰ تومان ارزان فروشــی نبوده است؟ ضمن اینکه در 
همان مقطع بنزین در ایران ارزان نشــد و با نرخ لیتری هزارو 

۵۰۰ و سه هزار تومان فروخته می شد.
من نمی دانم؛ این را باید خود مسئولش توضیح بدهد. من 

شرایط و فرضیات را می گویم.
  ادعای تعلل کابینه آقای روحانی در واردات واکسن کرونا   .

چه بود؟ می دانید که این تأخیر به قیمت جان تعداد زیادی از 
ایرانیان تمام شد.

راجع به واکسن کرونا هم از روزی که واکسن در دنیا تولید 
شــد، تا جایی که مــن خبر دارم (باز من عضو ســتاد مبارزه با 
کرونــا نبــودم) و پیگیری هایی که می کردم، ایــران جزء اولین 
خریدارهای واکسن از سازمان بهداشت جهانی بود و اسنادش 
هم هســت، اما در نقل و انتقال پــول گرفتاری زیاد بود. خب! 
پول واکسن چگونه رفت؟ در اواخر سال ۹۹ چند بار خواستیم 
پول را از کره بفرســتیم. چون واحد پول کــره وون بود و باید 
تبدیل به دلار می شــد، بنابراین می بایســت وارد بانک مرکزی 
آمریــکا می شــد و پس از تأییــد آنها عمل می شــد. آنجا هم 

یک سری احکام علیه ایران بود.
در دولــت آقای روحانی رفته بودنــد از خزانه داری آمریکا 
مجوز پرداخت پول واکســن از کــره جنوبی را گرفته بودند اما 
خیلی ها به آقای رئیس جمهور می گفتند اگر این پول به بانک 
مرکزی آمریکا برای مکانیســم clear دلار برود، حتما آنجا این 
پــول را متوقف می کنند و به کســانی می دهند که علیه ایران 
شــکایت دارند. خب یک ریسک بزرگ این مدلی وجود داشت. 
وزیر خارجه، وزیر بهداشت و شخص آقای روحانی بسیار پیگیر 
مســئله واکســن بودند و در این زمینه زحمت کشیدند، اما در 
نهایــت چیزهایی می گویند که گفته باشــند! چــرا ما ناراحت 
بشــویم؟ کسانی که با نحوه واردات یک کالا آشنایی اولیه هم 
داشته باشند، می دانند واردات یک کالا مثل واکسن یک فرایند 
(قرارداد و نوبت تعیین شــده) چندماهــه دارد. گزارش دکتر 
ظریف قبل از شــروع به کار دولت آقای رئیسی در مورد خرید 
واکسن گویای اقدامات گسترده دولت روحانی در خرید واکسن 
بوده اســت که چه میزان قرارداد بسته شــده و طبیعتا نوبت 
ارســال بخش قابل توجهی از واکســن هایی که قراردادشــان 

بسته شده بود، به دولت بعد افتاد.
 آقای ظریف با چین سند ۲۵ساله را امضا کرد و گفته می شد   .

بناســت چینی ها ۴۰۰ میلیارد دلار ســرمایه به ایران بیاورند 
اما الان حجم ســرمایه گذاری چینی ها در ایران از افغانستان 

پایین تر است. چه شد که به اینجا رسید؟
سند ۲۵ســاله با چین در دولت قبل به سرانجام رسید، اما 
دســتاوردش الان چه بوده؟ دوســتانی الان احساس می کنند 
رابطه شــان با چین بهتر از دوره ما بوده است، اما کافی است 
بررسی شــود حجم قراردادهایی که دولت ما با چین بست و 
چیــن آنها را فاینانس کــرد و با تأمین منابــع، پروژه ها را اجرا 
کرد، چقدر بوده؟ در مقابل، حجم قراردادهایی که الان بســته 

و عملیاتی شده، چقدر است؟
این عــدد ۴۰۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری چیــن در ایران 
را هم دیگــر افراد درآوردنــد. آن توافق نامه ای که بین دولت 
ایــران و دولت چین نهایی شــد و آقای دکتر ظریف امضا کرد، 
یک سری اصول مورد علاقه طرفین برای کارکردن بود. در آنجا 

عدد و رقم نبود.
 چرا مفاد سند ۲۵ساله با چین شفاف نشد؟  .

چینی ها نخواســتند. ما علاقه مند بودیم شفاف باشد اما در 
آن مقطع طرف چینی نخواست و چون هر کار بین المللی باید 
با توافق دو طرف باشد، در این مورد چینی ها به دلایلی موافق 
نبودند. گرچه با اینکه جزئیاتش اعلام شــود مخالف نبودیم. 
ما علاقه مند بودیم، ولی خب وقتی یک طرف می گوید که نه، 
من علاقه مند نیســتم و برای خودش هم اســتدلال هایی دارد 
که قابل فهم اســت، نمی شــود کاری کرد. الان اما دیپلماسی 
خارجی ما به جایی رسیده است که انتقال پول گاز ما از عراق 
به بانک عمان و خرید غذا و دارو در ازای آن، دستاورد جا زده 

می شود. این دیگر برای ما خیلی بد است.

تحلیل فضای اقتصادی و سیاسی کشور در گفت و گو با اسحاق جهانگیری

امضای برجام در گرو اراده دولت است، نباید برای حفظ منافع ملی ترسید


